
2 EL VALLÉS NOU 

Abús intolerable 

Els pals d'electricitat 

Repetides vegades havem cridat l'atenció de 1' 
autoritat local sobre un fet que estimem de itnpçr-
tancia pràtica i sobre tot de.significació interessant 
per lo que respecta a la consideració que la vila 
ha de merèixer a tothom que hi vingui a contreu-
rer lligams d'ordre sentimental, de trevall o jurí
dic. 

Nosaltes estem disposats a tributar sincers aplau
diments a les autoritats que siguen mereixedores, 
sense renunciar per això el nostre dret a la crítica i 
a la censura quan siga convenient als interessos 
de la població. 

Avui debém un avís o dirigir una advertència al 
Sr. Alcalde i a l'Ajuntament. Demà'ls rendirem les 
nostres felicitacions o censures, segons ho enten
guem de justícia. 

El cas que motiva aquestes ratlles, es el següent: 
En el mes de Juny de l'any passat, una de les 

companyies que suministren corrent elèctrica a la 
nostra població, va plantar en l'acera oriental del 
carrer de la Palma entenes per a servir de suport 
als cables aeris de la electricitat. 

Amb greu perill dels habitants de les cases con-
írontants amb els indicats pals; amb perill per a 
tots els veins i forasters que circulan per aquella 
acera, i principalment com una vergonya atenta-
toria a la dignitat ciutadana i a les prerrogatives 
de les autoritats locals, perduran com amenassa, 
perill i padró de un abús intolerable aquells pals 
de la electricitat en llocs tan cétiti:ics com els es
mentats.' 

Volem nosaltres, que ningú puga fer burla del 
nom de Granollers, i en aquest sentit estem dispo
sats a prestar el nostre concurs a les autoritats que 
per honra pròpia i de la vila fassin respectar les 
seves atribucions. 

No s'ha cumplert encare un any desde que's va
ren plantar els pals de referència que son una per-
turbació i un acte de desposeiment que Granollers 
no pot tolerar. Avans de que l'any de la perturba-
ció's cumpleixi, pot l'Alcaldia, sense'l concurs dels 
tribunals, fer desaparèixer aqueixes entenes. 

Si deixabem passar el mes de Juny sense que'ls 
pals desapareixessin de l'acera del carrer de la Pal
ma, el poblema es complicaria de una manera ex
traordinària i sortiria de la competència gorberna-
tiva per a entrar en la judicial. 

L'Alcaldia i l'Ajuntament poden are estudiar 
amb detenció'l cas. Poden resoldrer assessorantse 
per les autoritats i organismes superiors. Lo que 
no poden permetrer es que l'abús continuí i molt 
menys pecar de neghgents, deixant que lo qu' 
avui te resolució fàcil siga demà una qüestió difí
cil i costosa. 

Tea. traís 
Diumenge per la tarde, la companyia que dirigei

xen els Srs. Casaseca i Barceló, posaren en escena 
en 1'«Unió Lliberal», la popular òpera Marina. 

Al anarhi hi havia una mena de pànic per part del 

públic, i també per la meva, escarmentats de la 
companyia que havia actuat el diumenge anterior, 
quan poc després d'haver pujat el teló ja's van des-
vaneixer duptes. 

Només tingué que posar els peus en escena la 
Senyoreta Casas digo Sasac que ja's meresqué un 
aplaudiment, no cal dir que en el cuarteto del pri
mer acte com en el rest de l'obra va estar a la altu
ra d'una gran cantant. 

El tenor Sr. Bergadé no ens va poguer conven 
cer, doncs demostrà tenir una absoluta desconei-
xensa de l'obra i al ensemps se li va notar que al 
volguer fer un calderó ó nota llargua, encar guar
da el regust dels artistes d'aquell temps, que quan 
se presentaba un cas aixis, daban un cop de peu i 
estesos de bra(;os se n'anaven cap al proceni i a-
guantaven fins que l'ànima els deia prou. Amb això 
sens ofendrel me permetrà que li digui, puig no es 
pas perquè li vulgui mal de cap manera. 

Els baríton Sr. Martínez i el baix Sr. Casas, va 
ren estar correctíasims tota la tarde. 

El chors hi va haver moments que anaven un poc-
insegurs. 

El mestre i l'orquestra bú. 
Per la nit, la mateixa companyia representà La 

Traviata, ploranera obra del mestre Verdi, on và
rem tenir el gust de poguer aplaudir frenéticament 
per altra volta a la Senyoreta Sasac, doncs va tenir 
el públic tivant tota la nit perquè tothom es va 
convèncer de que era una cantant de les que s'en 
veuen poc sovint. Mes aplausos hauria tingut si no 
hagués sigut per el tenor, puig aquest demostrà 
que d'alló qu'en diuen cor, no en tenia, fent amb 
una fredor tota l'obra que enuig feia veurel a les 
taules. ., 

Les demés parts bé, i els chors com per la tarde. 
cNo podríam donar entenent a n'el mestre que en 

lloc de tirabales a la orquestra, i hagués piano? 
Cregui se sentiria més plena aquesta, i no hi fa

ria eí mal efecte que fan amb once músics. 
RESUMEN: Tenim una bona companyia per a la 

quaresma si procuran posar una mica a tó al tenor^ 

RAVBL. 

NOTES 

Copiem de La Veu de Catalunya: 

«Els nostres entussiastes companys de Sant Car
les de la Ràpida ens escriuen dient-nos que varen 
presentarà la oficina telegràfica d'Amposta un te
legrama que estava redactat aixís, en català: 

«Lliga Regionalista.—Boters, 4.—Barcelona*— 
Trioni regionalista de Barcelona omple joia regio
nalistes rapitencs [Avant sempre!—Fargas, Mas-
sot, Castro, Beltran, Torné, Matamoros, Borrell.» 

I el telegrafista eS negà a admetre'l perquè esta
va redactat en català, malgrat fer-li avinent que la 
circulació de telegrames en català estava autorisa-
da per les autoritats superiors. 

Seria enutjós referir la discussió, els arguments 
i les paraules que's gastaren per no admetre el te
legrama. Volem fer-ne mercè a l'humil funcionari 
que no volgué cumpHr el seu dever. 

El telegrama fou enviat, per un propi, a Torto
sa, i des d'allí, telegràficament, fou cursat i arribà 
a sa destinació. 

Lo que va fer l'humil funcionari del telègraf d' 

Amposta fou, abans, que tot i per demunt de tot, 
un intent da vecxació amb l'esperit de una regió 
espanyola contra un altra, un acte de desconside
ració envers una llengua amb la qual s'ha dirigit 
als reis d'Espanya l'alcalde de Barcelona en actes 
oficials i que s'usa oficialment en totes les corpo
racions oficials de Catalunya. Aquest acte de l'hu
mil telegrafista catalanófob no pot passar sense 
protesta dels que estimem la nostra llengua més 
que totes les altres perquè és la nostra. 

Es d'esperar que'I quefe superior de telègraf d' 
aquella província de Tarragona, farà entendre a 1' 
humil subordinat seu que resideix Amposta, que 
la negació a circular un telegrama escrit en llen
gua catalana, és faltarà lo que disposen els regla
ments o disposicions que regeixen el Gos de Telè
graf.» 

* 
* * 

El Senyor Grafié en la sessió que celebrà el di-
mars l'Ajuntament de Barcelona, digué: 

«El partit radical no recorda que'I Sr. Lerroux 
fou enviat a Barcelona consignat als meus quefes. 

A nosaltres els quefes del partit lliberal ens do
naven la consigna de votar als radicals en les elec
cions que sobreveníen i a les hores el Sr, Lerroux, 
el partit radical, aceptaba de molt bon grat els vots 
dels caciquistes. 

Nosaltres, els caciquistes, jo, el cacic de Sans, 

ajudarem als radicals contra la solidaritat . 

Jo tinc molts recados del senyor Lerroux donant-
me les gràcies per la nostra cooperació. Pública
ment digué'l senyor Lerroux d'unes eleccions 
«què habian sido ganadas gracias a Granè» . 
• • • ' . . . . . . . , • 
a les eleccions provincials en que lluitava en Gue
rra del Rio,bé ho sabeu prou vosaltres els radicals, 
si en Guerra del Rio va trionfar fou pels vots nos
tres. 

Lo que hi ha, senyor Pich, es que aquells que
fes nostres, dels quals abomino, han desaparesçut, 
que are no hi ha caciquisme perquè els petits es 
fan grans i jo so quefe de mi mateix i penso amb 
el meu criteri . . . , . . . . . 

Ja sé que alguns lliberals de la vella escola en
cara voten als radicals però jo i els meus amics 
que no som radicals nr som de la Lliga, hem vo
tat als més afins i els més afins han sjgut els can
didats de la Lliga.» 

Aquestes declaracions han mogut gran rebom
bori entre els radicals i esquerrans del pacte de St. 
Gervasi, nosaltres no hi farem cap comentari, nos
tres electors poden fernhi molts i variats. 

* 
* * 

Els regionalistes debem estar satisfets del resul
tat d'aquestes eleccions, la nostra bandera ben al

ta i ben sola ha sortit triunfant, la minoria Regio
nalista estarà molt ben representada al congrés, al 
menys seran dotze, potser més, els diputats qne la 
composaran, i una minoria de dotze diputats sor
tits d'una sola regió, es una minoria important, i 
ho es més si's te en compte que partits com el rar 
dical i el carií, l'han treta molt més migrada con
tant amb tot Espanya. 

* 
* * 
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